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Bończyk-Tuwima �
Brzęczkowice-Słupna �
Brzezinka � Centrum �
Dziećkowice � Wesoła �
Janów Miejski-Ćmok �
Kosztowy � Krasowy �
Larysz-Hajdowizna �
Ławki � Morgi � Piasek �
Stare Miasto �
Szopena-Wielka Skotnica

Bądź Jak Jezus 
- koncert rodzinny 
„Miłość i prawda”, 
Park Słupna, godz. 14:30

� Martin Smith, 
� Caterina Rea,
� Fisheclectic
� Siewcy Lednicy
� Laureat Non-Stop CCM

16 czerwca (czwartek) 

SCENA HIP-HOP Park Słupna
12:00-17:00 
NTM Summer Vibes
� impreza motoryzacyjna: 

konkursy, pokazy samocho-
dów, zbiórka charytatywna

17:00 - start koncertów
� Drybcia,
� Gacek & MCK & Kombajn
� Dedis
� Pokahontaz
� Peja/Slums Attack
� prowadzący ALIEN BSC

17 czerwca (piątek) 

ROCK 90’, godz. 17:00
� pokaz samochodów w stylu 

epoki - ClassicMania.pl, 

� Róże Europy,
� Sztywny Pal Azji,
� Big Cyc
� DJ (muzyka w stylu lat 90’)
� prowadzący Krzysztof Skiba

18 czerwca (sobota) 

Będzie się działo!Będzie się działo!

Organizatorzy zapewnili moc atrakcji. Od czwartku do so-
boty, różnorodna oferta zapewni doskonałą atmosferę  
i niezapomniane - nie tylko muzyczne - przeżycia każde-

mu, kto pojawi się w malowniczym Parku Słupna.
Dni Mysłowic rozpoczną się w czwartek, 16 czerwca od kon-

certu ewangelizacyjnego „Bądź Jak Jezus”. To wydarzenie, któ-
re od 2010 roku przyciąga wielotysięczną publiczność z Polski  
i z zagranicy. Celem Koncertu od początku jest budowanie jed-
ności w wymiarze religijnym, rodzinnym i społecznym. W tym ro-
ku na scenie zaprezentują się: Martin Smith, Caterina Rea, Fishec-
lectic, Siewcy Lednicy oraz laureat Non-Stop CCM. Koncert star-
tuje o godzinie 14:30.

Piątek, 17 czerwca rozpocznie się od wydarzenia motoryza-
cyjnego NTM Summer Vibes, organizowanego przez Night Team 
Mysłowice. Na uczestników imprezy już od godziny 12:00 czeka-
ją liczne strefy wystawców związanych z motoryzacją, strefa sa-

mochodów VIP oraz Classic, konkursy motoryzacyjne, pokazy, 
wybór samochodu zlotu. Od 17:00 na wielkiej, plenerowej sce-
nie, zaprezentują się artyści hip-hopowi. W tym dniu wysłucha-
my lokalnych muzyków: Drybci, Gacka & MCK & Kombajna, a tak-
że headlinerów imprezy - Dedisa, Pokahontaz i Peji / Slums At-
tack. Imprezie towarzyszyć będą także pokazy tańca hip-hopo-
wego i breakdance, a także graffiti jam.

Ostatni z Dni Mysłowic, poświęcony jest muzyce rockowej 
lat 90. Publiczność, która przybędzie do Parku Słupna o godzi-
nie 17:00, obejrzy zabytkowe samochody z tej epoki, skorzysta 
ze specjalnie przygotowanej oferty gastronomicznej, a przede 
wszystkim będzie się cieszyć muzycznymi występami zespo-
łów Róże Europy, Sztywny Pal Azji i Big Cyc. Ostatnią godzinę im-
prezy, uczestnicy spędzą tańcząc do największych przebojów 
lat 90-tych, podczas setu DJ-skiego. Imprezę poprowadzi znany 
wszystkim Krzysztof Skiba. 

Zbliża się największa impreza plenerowa tego roku. 
Przed nami Dni Mysłowic 2022!

Big Cyc Róże Europy

Dedis Sztywny Pal Azji Caterina Rea

Martin Smith Peja Pokahontaz
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Sfinansowano ze środków miasta Mysłowice

Segment budynku Mysłowic-
kiego Ośrodka Kultury od 
ulicy Strumieńskiego przej-

dzie pełną termomodernizację.  
W nieremontowanym przez lata 

obiekcie siedzibę ma również Miejska 
Biblioteka Publiczna. Do końca tego 
roku budynek doczeka się nie tylko 
nowej elewacji, wymiany zewnętrznej 
stolarki okiennej i drzwiowej.

Oprócz izolacji termicznej zostanie 
zmodernizowane źródło ciepła na bar-
dziej wydajne i energooszczędne oraz 
zostanie poprawiony system wentyla-
cji w budynku.

Nie wszystkie odpady z terenu składowiska zostały 
usunięte, ponieważ ich ilość przekroczyła 8 tys. 
ton przewidzianych w umowie zawartej pomię-

dzy gminą a wykonawcą. Na podstawie szacunków prze-
prowadzonych przez Państwową Straż Pożarną oraz Wy-
dział Ochrony Środowiska Urzędu Miasta ustalono, że 
pozostało ok. 440 ton niezagospodarowanych odpadów 

niebezpiecznych. Mauzery, w których znajdują się pozo-
stałe odpady zostały wstępnie zabezpieczone i ułożone na 
utwardzonej części działki.

W marcu ogłoszono przetarg na wywóz tych pozosta-
łości. Wpłynęły cztery oferty i obecnie badana jest do-
kumentacja. W budżecie na ten cel zabezpieczono po-
nad 4 mln zł.

Urząd miasta ostrzega, aby w miejscach wyłączonych z ruchu nie 
parkować samochodów, ponieważ mogą zostać odholowane na 
koszt właścicieli. Ponadto wykonawca nie będzie ponosił odpo-

wiedzialności za szkody powstałe wskutek prowadzonych prac.
Korzystać można także z alternatywnych miejsc dostępnych na parkingu 

przy ulicy Strażackiej lub Krakowskiej.
Zakończenie prac na tym odcinku planowane jest do końca września br. 

Fundacja Bajtel Mysłowice 
Pomagają zakupiła ambu-
lans wraz z wyposażeniem, 

który zostanie przekazany szpita-
lowi dziecięcemu w mieście Tłu-
macz w Ukrainie. Środki na jej za-
kup w wysokości 150 tys. zł pocho-
dzą ze wspólnej zbiórki Fundacji 
ING Dzieciom i ING Banku Ślą-
skiego.

Karetka została wyposażona  
w sprzęt medyczny, m.in.: nosze  
z inkubatorem dla noworodków, re-
spirator, pompę infuzyjną, defibry-
lator, wózek inwalidzki, butle z tle-
nem i środki medyczne. To już trze-
cia karetka, która wyjedzie z My-
słowic do miasta Tłumacz w Ukra-

inie. Dwie pierwsze zostały sfinan-
sowane, dzięki zbiórce mieszkań-
ców zainicjowanej przez prezyden-
ta Mysłowic Dariusza Wójtowicza.  
W marcu odebrał je z granicy pol-
sko-ukraińskiej mer Tłumacza, na-
stępnie trafiły na front.

Fundusze na zakup karetki po-
chodzą ze wspólnej zbiórki Funda-
cji ING Dzieciom i ING Banku Ślą-
skiego, która wspiera inne fundacje 
pomagające osobom dotkniętym 
wojną w Ukrainie. Oprócz Funda-
cji Bajtel Mysłowice Pomagają, do-
tację pochodzącą z funduszy ING  
i środków Fundacji BNP Paribas na 
zakup ambulansu otrzymała także 
Fundacja Nienieodpowiedzialni.

TRZECIA KARETKA 
z Mysłowic dla Ukrainy

Remontu ciąg dalszy
Rozpoczął się kolejny etap przebudowy linii tramwajowej nr 14. 
Ciężki sprzęt wjechał już na ulicę Powstańców, a to oznacza spore 
utrudnienia w ruchu oraz problem z parkowaniem.

Reszta chemikaliów Reszta chemikaliów 
czeka na usunięcieczeka na usunięcie

Do połowy lipca z terenu 
składowiska odpadów 
niebezpiecznych  
w Brzezince ma zniknąć 
pozostałych 440 ton 
zalegających chemikaliów. 
To pozostałość po ponad 
8 tys. ton trujących 
substancji, które udało 
się wywieźć do końca 
października 2021 roku.

Budynek MOK i biblioteki Budynek MOK i biblioteki 
PRZESTANIE STRASZYĆ

3,8 mln zł 
chce przeznaczyć miasto na remont
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Przypomnijmy, że w sierp-
niu 2018 roku Sąd Rejonowy 
wydał wyrok unieważniają-

cy prawa jazdy wydane 177 osobom. 
Stwierdzono fałszowanie dokumen-
tacji o kursach, podczas których nie 
odbywały się zajęcia teoretyczne  

i kurs pierwszej pomocy. Na kartach 
kursantów podrabiano także ich 
podpisy. Pismo z sądu wpły-
nęło wówczas do magistra-
tu, ale urzędnik... schował je 
do szuflady. Sprawa wyszła 
na jaw dopiero w tym ro-
ku. Obecne władze mia-
sta zainterwe-

niowały na-
tychmiast. Niesolidny 

urzędnik został dyscyplinar-
nie zwolniony z pracy, a sprawa 

została zgłoszo-
na do prokura-
tury. Miasto nie mia-
ło też innego wyjścia, jak wszcząć 
postępowanie w sprawie bezpraw-
nie wydanych praw jazdy. Uczestni-
cy feralnych kursów zadzwonili do 

naszej redakcji z pretensją do 
władz miasta i sugestią, że na-

leży nie ruszać tej sprawy. Nieste-
ty, tak się nie da. 

Do magistratu wpłynęła pierw-
sza decyzja Samorządowego Kole-
gium Odwoławczego w Katowicach 

utrzymująca w mocy postanowie-
nie organu pierwszej instancji, czyli 
Prezydenta Miasta Mysłowice. SKO 
stwierdziło, że postąpił on prawidło-
wo wznawiając postępowanie i wy-
dając decyzję o odmowie wydania 
prawa jazdy. Uznano, iż potwierdzo-
na prawomocnym wyrokiem sądu 
karnego okoliczność wydania fał-
szywych zaświadczeń jest całkowi-
cie wystarczająca ku temu, aby dojść 
do oczywistego wniosku, iż decyzje 
o wydaniu prawa jazdy wydane by-
ły w oparciu o fałszywe dowody. Ko-
legium podkreśla, iż odbycie szkole-
nia stanowi jeden z pierwszych wy-
mogów do uzyskania prawa jazdy  
i brak spełnienia tej przesłanki wy-
klucza otrzymanie prawa jazdy.

Podsumowując, Samorządowe 
Kolegium stwierdziło, iż organ dzia-
łał w zgodzie z prawem, odmowa wy-
dania prawa jazdy była konieczna,  
a urząd w tym przypadku nie posia-
dał kompetencji w postaci uznania 
administracyjnego.
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Szanowni Państwo! 

W mediach społecznościowych 
ukazał się szkalujący materiał w for-
mie petycji, z którego treści wynika, 
że urząd miasta i Prezydent Miasta 
utrudniają działania Ogniska Mu-
zycznego Amadeusz. To krzywdząca 
ocena sytuacji, nie poprzedzona roz-
mowami z wszystkimi zainteresowa-
nymi stronami. Autor petycji znany 
jest z awanturniczych wpisów i ne-
gatywnych ocen działalności Miasta 
na wielu płaszczyznach życia spo-
łecznego.

Materiał ma na celu postawienie 
w złym świetle nie tylko władz miej-
skich, ale również środowisko II Li-
ceum Ogólnokształcącego, które od 
lat wspiera Ognisko Muzyczne Ama-
deusz, między innymi preferencyjny-
mi stawkami za wynajem pomiesz-
czeń na działalność statutową.

Ognisko Muzyczne Amadeusz 
obecnie korzysta z całego drugiego 
piętra, gdzie znajdują się cztery sa-
le szkolne oraz z kolejnych dwóch sal 
pierwszego piętra budynku liceum. 

Współpraca do tej pory 
układa się wzorowo.

Obecne II Liceum Ogólnokształ-
cące w Mysłowicach pozyskało kom-
putery i będzie organizowało sale in-
formatyczne dla uczniów swojej pla-
cówki w pomieszczeniach zajmo-
wanych przez Młodzieżowy Dom 
Kultury. W związku z czym dwa  
pomieszczenia, gdzie funkcjonuje 
Ognisko Muzyczne Amadeusz, będą 
w najbliższych miesiącach zaadapto-
wane na sale MDK.

Jednak całe drugie piętro nadal po-
zostaje do dyspozycji Ogniska Mu-
zycznego na preferencyjnych staw-
kach i kłamstwem jest powielanie in-
formacji, że ma być wyprowadzone  
z pomieszczeń licealnych. 

Nie ma i nie było 
o tym mowy.

Przypomnę, że w budynku II Li-
ceum Ogólnokształcącego zajęcia 
muzyczne, plastyczne i edukacyj-
ne prowadzi również nasza jednost-

ka miejska - Młodzieżowy Dom Kul-
tury. Są to zajęcia bezpłatne, wspiera-
ne z budżetu miejskiego. Przypomi-
nam, że Ognisko Muzyczne Amade-
usz prowadzi działalność zarobkową, 
gdzie za zajęcia należy dokonać sto-
sowną opłatę. W budynku II Liceum 
Ogólnokształcącego swoje zajęcia 
prowadzi również Mysłowicki Hufiec 
Związku Harcerstwa Polskiego, szko-
ląc i organizując zajęcia najmłodszym 
adeptom harcerstwa. To również zaję-
cia bezpłatne. Więc sugestie Pani Jo-
anny Bliwert-Hoderny, aby wyprowa-
dzić z budynku zuchów i harcerzy jest 
działaniem krzywdzącym to środowi-
sko i pozbawionym empatii.

W związku z powyższym, 
celem nadrzędnym jest 
pogodzenie wszystkich 
podmiotów działających 
na terenie naszego 
Liceum. 

Próby i sugestie wyprowadzenia  
z pomieszczeń licealnych harcerzy czy 
MDK są niegrzeczne i nie dojdą do 

skutku. Taka jest moja decyzja. Spryt-
nie przygotowana i ogłoszona w me- 
diach społecznościowych petycja,  
w dniu kiedy mają się spotkać zainte-
resowane strony (urząd miasta, II LO, 
Ognisko Muzyczne Amadeusz, ZHP 
i MDK), ukazuje złą wolę i próbę si-
łowych rozwiązań jednej ze stron. Ta-
kie działania nie mają nic wspólnego 
z szeroko pojętym dobrem lokalnej 
społeczności. 

Podsumowując, pragnę poinfor-
mować, że po spotkaniu wszystkich 
zainteresowanych stron, zapadła de-
cyzja, że w budynku II Liceum Ogól-
nokształcącego funkcjonować będą:

Ognisko Muzyczne 
Amadeusz prowadzące 
działania statutowe, 
pobierające opłaty za 
uczestnictwo w zajęciach 
- zajmuje cztery sale 
szkolne na drugim 
piętrze.

Młodzieżowy Dom Kultury pro-
wadzący bezpłatne zajęcia dla dzie-

ci i młodzieży działać będzie nadal  
w dwóch salach szkolnych.

Związek Harcerstwa Polskiego pro-
wadzący szkolenia i zajęcia bezpłatnie 
w dwóch salach.

Dodatkowe pomieszczenia na 
działalność Ogniska Muzycznego  
Amadeusz będziemy starali się zna-
leźć wspólnymi siłami, pomimo 
ostatnich przykrych dla nas wyda-
rzeń. Dla mnie dobro miasta jest waż-
niejsze od politycznych awantur ser-
wowanych co jakiś czas przez jedno 
środowisko.

W zaistniałej sytuacji przykre jest 
to, że nagonka prowadzona przez Pa-
nią Joannę Bliwert-Hoderny i jej naj-
bliższych współpracowników pro-
wadzi do niszczenia wieloletnich do-
brych relacji podmiotów działających 
w szkolnych pomieszczeniach. 

Sugestie, aby pozbyć się Młodzie-
żowego Domu Kultury czy harcerzy  
z budynku liceum jest dla mnie dzia-
łaniem niezrozumiałym. 

W budynku II LO nadal działać bę-
dą wszystkie przytoczone organizacje 
- dla ich wspólnego dobra.

Amadeusz gra dalej
Oświadczenie prezydenta miasta DARIUSZA WÓJTOWICZA dotyczące działalności Ogniska Muzycznego 
Amadeusz, Młodzieżowego Domu Kultury i Związku Harcerstwa Polskiego w oświatowych pomieszczeniach.

SKO przyznało rację miastu
Wracamy do głośnej sprawy jednej z mysłowickich szkół 
jazdy, gdzie fałszowano dokumentację związaną z kursami. 
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PIZZERIA FALCON
Sosnowiec, 

ul. Gospodarcza 32
Tel. kom. 883 333 585

Tel. 32 296 44 44

PIZZERIA FALCON w Sosnowcu powstała z miłości do 
kuchni włoskiej. Wypiekamy Pizze na delikatnym, cien-
kim cieście ze składnikami prosto ze słonecznej Italii. 
Makarony według włoskich receptur, sałatki z owoca-
mi morza, włoskie przekąski, wędliny i sery.

Do naszych potraw polecamy oliwę z oliwek w wersji 
łagodnej, pikantnej lub czosnkowej (nasz ręczny wy-
rób, nasz sekret) i oczywiście wino z malowniczych 
włoskich winnic.

Zapraszamy na spotkania w kameralnym i przy-
tulnym miejscu przyjaznym dla rodzin z dziećmi.

W naszym mieście 
powstały dwie 
pasieki eduka-

cyjne: na Górce Słupeckiej 
i Promenadzie. Projekt re-
alizowany jest przez magi-
strat i Centrum Inicjatyw 
Społecznych w Gliwicach 
we współpracy z firmą Ślą-
skie Miody. 

Inicjatywa ma na celu 
stworzenie pszczołom no-
wego miejsca do życia oraz 
podniesienie świadomości 
mieszkańców na temat zna-
czenia owadów zapylających 

dla życia człowieka i środo-
wiska. Ponadto na zajęciach 
edukacyjnych będzie możli-

we pokazanie i przybliżenie 
dzieciom ciekawego świata 
pszczół.

S ama miłość to 
za mało. Przede 
wszystkim liczy 

się wzajemny szacunek  
i cierpliwość. Taką recep-
tę dla młodszych poko-
leń mają państwo Cecy-
lia i Józef Skrzypcowie, 
którzy 11 maja obchodzi-
li jubileusz 65-lecia poży-
cia małżeńskiego.

Mieszkańcy dzielni-
cy Bończyk-Tuwi-
ma wybrali w taj-

nych wyborach 15 członków 
rady dzielnicy. Oto oni: Mał-
gorzata Ciszak, Magdale-
na Bukowska, Anna Kozłow-
ska, Marceli Witański, Urszu-
la Przybyła, Krzysztof Dziu-
ba, Agnieszka Sorek, Krysty-
na Kodzis, Zbigniew Zduniak, 
Radosław Czuba, Damian Wi-
cher, Adam Kremzer, Marian 
Panas, Michał Bętkowski, Se-
bastian Górniak.

Przypomnijmy, że poprzed-
nia Rada Dzielnicy Bończyk- 
Tuwima podjęła uchwałę  
o zaprzestaniu dalszej dzia-

łalności 16 września 2021 r., 
a została rozwiązana na mo-
cy uchwały podjętej przez radę 
miasta podczas sesji 25 listopa-
da 2021 r.

21 grudnia 2021 r. do Kan-
celarii Rady Miasta Mysłowi-

ce wpłynął wniosek o zarzą-
dzenie dodatkowych wyborów 
do Rady Dzielnicy Bończyk- 
Tuwima, który został podpisa-
ny przez 174 mieszkańców za-
mieszkałych w obrębie dziel-
nicy.

Urodziny obchodził Zygmunt Zgraja - wirtuoz harmonijki ustnej, kompozytor, artysta, człowiek 
o wyjątkowej osobowości, który od wielu lat współpracuje z Mysłowickim Ośrodkiem Kultury. 

Na wniosek Mysłowickiego Towa-
rzystwa Historycznego im. Ja-
coba Lustiga miejsce wieczne-

go spoczynku Antoniego Maślorza zostało od-
znaczone plakietką „Grób weterana walk o wol-
ność i niepodległość Polski”. Uroczystość odbyła 
się na cmentarzu parafialnym pw. Nawiedzenia 
NMP w Mysłowicach-Brzezince.

Antoni Maślorz, urodzony 11 stycznia 1889 r., 
to uczestnik wszystkich trzech powstań śląskich, 
członek Polskiej Organizacji Wojskowej w Brze-
zince. Po powstaniach był, m.in. celnikiem gra-
nicznym i członkiem Związku Powstańców Ślą-
skich grupy Brzezinka. Na grobie widnieje da-
ta śmierci 1942 r., jednak prawdziwa data zgonu 
Antoniego Maślorza to 13.02.1943 r.

REKLAMA

Żelazne gody Państwa Skrzypców

Radzą w dzielnicy

Urodziny Mistrza
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Jednym z warunków 
konkursu było zgłosze-
nie działki położonej  

w strefie śródmiejskiej z do-
brym dostępem do miejskiej 

infrastruktury. Miejski Za-
rząd Gospodarki Komunal-
nej zaproponował działkę 
na ul. Miarki. Takie usytu-
owanie innowacyjnego bu-

dynku mieszkalnego ma być 
impulsem do rewitalizacji i 
odnowy zaniedbanej części 
miasta.

Budynek będzie wykona-
ny w technologii prefabryko-
wanej 2D lub modułowej 3D. 

Co najważniejsze, obiekt 
będzie efektywny energetycz-
nie, m.in. dzięki innowacyj-
nym panelom hybrydowym 
produkującym prąd. Demon-
strator technologii to budy-
nek o zerowym lub dodat-
nim bilansie rocznym zuży-
cia energii, przy zastosowa-
niu instalacji wspomagają-
cych. Do tego będzie wypo-
sażony w zintegrowany sys-
tem zarządzania energią elek-

tryczną, cieplną, wentylacją, 
klimatyzacją wodną i ścieka-
mi, kontrolowaną z poziomu 
smartfona.

W budynku powstanie 27 
mieszkań. Wszystkie będą 
wykończone w standardzie 
pod „klucz”. Zostaną wypo-
sażone, m.in. w meble ku-
chenne i sprzęt AGD w za-
budowie. Demonstrator wej-
dzie w skład zasobu miesz-
kaniowego Miasta Mysłowi-
ce co oznacza, że znajdujące 
się w nim mieszkania prze-
znaczone będą dla gospo-
darstw domowych, których 
dochody nie pozwalają na 
zakup lub wynajem mieszka-
nia na rynku komercyjnym.

12 mln zł
koszt budowy demonstratora. 
Całości pokrywa NCBiR. Miasto 
jest zobowiązane do uzbrojenia 
i zagospodarowania działki oraz 

zapewnienia obsługi i utrzymania.

Ekologiczna przyszłość 
rodzi się w Mysłowicach
u Najnowocześniejszy budynek wielorodzinny powstanie w Mysłowicach, na Rymerze. 

Mowa o tzw. demonstratorze technologii, którego budowa będzie możliwa dzięki 
wygranej Mysłowic w konkursie Narodowego Centrum Badań i Rozwoju.

DARIUSZ WÓJTOWICZ, 
prezydent Mysłowic
- To wielka sprawa. 
Naszym partnerem jest 
Narodowe Centrum  
Badań i Rozwoju, czyli 
instytucja z najwyższej 
półki jeśli chodzi  
o wdrażanie nowoczesnych 
technologii. Zostaną 
u nas przetestowane 
rozwiązania, które 
znaliśmy dotychczas 
głównie z filmów science-
fiction, choć to nie będzie 
fantastyka, ale życiowe 
realia dla kilkudziesięciu 
mysłowickich rodzin. 

PROFESJONALNY
SKUP NIERUCHOMOŚCI

534-699-299
ZADZWOŃ JUŻ TERAZ

www.skupmieszkan-slask.com

Skupujemy nieruchomości na terenie całego Śląska

Zgłoś swoją nieruchomość 
telefonicznie.

Nawet tego samego dnia 
przyjeżdżamy do Ciebie.

W ciągu 24 godzin otrzymujesz
od nas ofertę cenową.

Kompletujemy dokumenty, 
finalizujemy transakcję 
u Notariusza i przelewamy 
środki na Twoje konto.

FINALIZACJA

PROPOZYCJA

OGLĘDZINY

ZGŁOSZENIE

BEZPIECZNA PROCEDURA

REKLAMA
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Katowickie nadleśnic-
two wspólnie z miesz-
kańcami naszego re- 

gionu prowadzi akcję sa-
dzenia drzewek. To szansa 
na aktywne spędzenie wol-
nego czasu, a także okazja, 
aby się dowiedzieć się cze-
goś więcej na temat otacza-
jącej nas przyrody, zmian 
klimatycznych i roli, jaką 
pełnią lasy. 

W przedostatnią  
sobotę kwietnia taką 
akcję zorganizowano  
w lesie w Mysłowicach.

Pogoda sprzyjała akcji, 
dopisali też mieszkańcy. Ka-
towickie nadleśnictwo na 
swoim profilu wyznaczyło 
koordynaty zbiórki. Leśniczy 
zapewnili szpadle i sadzonki, 

a mieszkańcy zapał do pracy 
i dobre humory. 

Dlaczego nasadzenia  
są takie ważne?

Przystosowanie lasów do 
zmian klimatu następuje po-
przez dostosowanie składów 
gatunkowych drzewostanów 
do dynamicznie zmieniają-
cych się warunków. Jest to 
proces długotrwały mierzo-
ny długością życia drzew tj. 
dziesiątek, a nawet setek lat. 

Lasy Nadleśnictwa Katowice 
to ponad 14 tys. ha powierzch-
ni, na któwej w okresie ok. 140 
lat następuje systematycznie - 
na terenie całego nadleśnictwa 
- wymiana pokoleń wszystkich 
drzewostanów. 

Utrzymanie zróżnicowanej  
struktury lasu zarówno pod 

względem gatunkowym i wie-
kowym zwiększa odporność 
biologiczną na ekstremalne 
warunki pogodowe, zmiany 
klimatyczne oraz maksymali-
zuje produkcję tlenu oraz wią-
zanie CO2.

Nadleśniczy
STANISŁAW JEZIORAŃSKI, 
z Nadleśnictwa Katowice
Każdego roku odnawiamy 
sto hektarów lasu, czyli 
sadzimy około pół miliona 
młodych drzew, starannie 
wyselekcjonowanych 
gatunków dobranych 
optymalnie do warunków 
siedliskowych - żyzności 
gleby w danym  
fragmencie lasu. 

materiał partnera

Pierwszym oficjalnym wydarzeniem  
w projekcie była konferencja inaugurują-
ca, która odbyła się w połowie marca, onli-

ne za pośrednictwem platformy zoom. Dzięki te-
mu mysłowiczanie poznali przedstawicieli pozo-
stałych młodzieżowych rad miast i gmin zakwa-
lifikowanych do projektu: Łomianki, Mikołów, 
Mysłowice, Ostrołęka, Pawłowice, Wołomin.

Kolejnym wydarzeniem w ramach projektu 
była „Akademia młodych liderów”. To trzydnio-
we szkolenie w Warszawie, podczas którego zo-
stały wzmocnione kompetencje liderskie mło-
dzieżowych radnych, w których mogli jeszcze 

bardziej rozwinąć swoją wiedzę o wyzwaniach  
i zagrożeniach oraz planowaniu lokalnych dzia-
łań proklimatycznych. 

Młodzieżowa Rada Miasta Mysłowice w poro-
zumieniu z opiekunami samorządów uczniow-
skich planuje organizację debaty społecznej  
w wybranych szkołach, podczas której podję-
te zostaną rozmowy o różnych proekologicz-
nych sposobach przeciwdziałania katastrofie kli-
matycznej. Zadaniem uczestników projektu jest 
bowiem praca nad wdrażaniem lokalnych, prak-
tycznych rozwiązań związanych z wpływem mło-
dzieży na sprawy klimatu.

Młodzieżowa Rada Miasta Mysłowice jako jedna z trzech z województwa 
śląskiego i jedna z sześciu w całej Polsce, zakwalifikowała się do projektu 
„Młodzieżowe Rady Gmin dla Demokracji i Klimatu” współtworzonego 
przez Fundację Civis Polonus i Stowarzyszenia BoMiasto.

Młodzi mysłowiczanie czują klimatMłodzi mysłowiczanie czują klimat

- Duża dynamika przemian spo-
łecznych i demograficznych, gospo-
darczych, środowiskowych wskazu-
je, że stworzenie planu działania na 
przyszłość jest już wyzwaniem sa-
mym w sobie. Dlatego zależy nam 
na tym, aby proces tworzenia no-
wej strategii był możliwie najszer-
szy, uspołeczniony, uwzględniają-
cy potrzeby, ale również opinie i po-
mysły mieszkańców i osób, które na 
co dzień z miasta korzystają i dzia-
łają na jego rzecz. Ważne jest rów-
nież zdanie i opinia naszych lide-
rów społecznych, organizacji poza-
rządowych, instytucji publicznych, 
czy też przedsiębiorców. Nie mo-
żemy zapomnieć o naszej tradycji  
i dziedzictwie, jednocześnie mu-
simy spoglądać w przyszłość. Klu-
czowe dla naszego miasta wydają 
się dziś być kwestie demografii oraz 

środowiska - czytamy na stronie 
Urzędu Miasta.

Miasto chce zaprosić miesz-
kańców i wszystkich zaintere-

sowanych do udziału w pracach 
nad Strategią Rozwoju Mysłowic 
2030+. Będzie to proces dość dłu-
gi. Już od maja 2022 roku zaczną 

się prace nad diagnozą. Nieba-
wem w naszym mieście pojawią 
się ankieterzy, którzy rozmawiać 
będą z mieszkańcami. W tym sa-
mym czasie poznamy opinie róż-
nych grup społecznych: enio-
rów, młodzieży, przedsiębiorców, 
przedstawicieli związków zawo-
dowych.

Diagnoza pozwoli  
uzyskać wiedzę na  
temat problemów  
i potencjałów Mysłowic. 

Pozwoli określić, w co powin-
niśmy inwestować w przyszłości, 
aby miasto stawało się atrakcyj-
niejsze do życia. Kolejnym etapem 
prac będzie określenie wizji przy-
szłości, czyli zdefiniowanie ścież-
ki rozwoju Mysłowic oraz planu 

działań. Zakładamy, że ten etap 
prac będzie również uspołecznio-
ny i wspólnie z mieszkańcami wy-
pracujemy w trakcie debat i kon-
sultacji optymalny dla naszego 
miasta plan rozwoju. Przewiduje-
my, że Strategię Rozwoju Mysłowic 
2030+ uchwalimy jako obowiązu-
jący dokument w drugiej połowie 
2023 roku.

- Zapraszamy do udziału w an-
kiecie, której celem jest poznanie 
opinii mysłowiczan na temat mia-
sta oraz rozpoznanie potrzeb i ocze-
kiwań wobec dalszego jego rozwoju 
- informuje magistrat.

Udział w ankiecie jest anoni-
mowy, a zebrane odpowiedzi bę-
dą analizowane zbiorczo - bez po-
wiązania z konkretnymi osobami. 
Wypełnienie kwestionariusza zaj-
muje około 15 minut.

Miasto rozpoczyna pracę nad 
Strategią Rozwoju Mysłowice 2030+
u Mysłowice rozpoczynają prace nad nową strategią rozwoju. Pozwoli to zaprogramować 

rozwój miasta poza perspektywę 2030 roku. Tworzenie strategii rozwoju, czyli 
długoterminowego planu działania to ważny moment w życiu miasta. W ciągu 
kilku miesięcy prac diagnostycznych, analitycznych, warsztatowych i konsultacji 
społecznych zostanie wypracowana optymalna dla naszego miasta ścieżka rozwoju.

Nie będzie nas, będzie lasNie będzie nas, będzie las
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W tym roku AlterFest świętuje swo-
je dziesiąte urodziny, w związku  
z czym organizatorzy festiwalu po-

stanowili obchodzić jubileusz imprezy w gro-
nie tych, którzy gościli już w poprzednich wyda-
rzeniach. W ten sposób, wybierając po jednym  
z wykonawców z każdego z dotychczasowych 
AlterFestów, utworzono line-up dziesiątej edy-
cji festiwalu.

- Postanowiliśmy świętować nasz skrom-
ny, aczkolwiek ważny jubileusz z tymi, których 
znamy, cenimy i lubimy. Choć wybór był ciężki, 
bo na przestrzeni lat pojawiło się na naszym fe-
stiwalu wielu świetnych wykonawców, to osta-
tecznie postanowiliśmy postawić właśnie na 
tę dziesiątkę artystów - mówi Łukasz Prajer, 
twórca AlterFestu.

Muchy - niegdyś „najlepszy polski zespół 
bez kontraktu” i nadzieja rodzimej alternatywy, 
pierwsza generacja polskiej muzyki XXI wieku 
i debiutancki „Terroromans”, który zyskał nie-
mal pokoleniowy wymiar. Dziś Muchy pozosta-

ją jedną z najbardziej wpływowych polskich for-
macji gitarowych XXI wieku z prawie 17-letnim 
doświadczeniem na klubowych i festiwalowych 
scenach, a utwory takie jak „Miasto doznań”, 
„Najważniejszy dzień”, czy „Nie przeszkadzaj mi, 
bo tańczę” należą do kanonu polskiego rocka po-
czątków stulecia. 

Baasch pojawił się na scenie muzycznej 
w 2015 r. za sprawą debiutanckiej płyty „Cor-
ridors”. Krążek zebrał bardzo dobre recenzje 
wśród krytyków muzycznych i znalazł się na 

wielu listach rocznych podsumowań najlepszych 
polskich płyt na rynku. Muzyka Baascha to hip-
notyzujący, sugestywny wokal, mroczne brze-

mienia i chwytliwe melodie. Sam pisze, kompo-
nuje i produkuje swoje nagrania. 

Daniel Spaleniak - 29-letni muzyk, pro-
ducent, kompozytor i autor tekstów. Jego ete-
ryczne, bluesowo-folkowe utwory, wzbudzi-
ły bardzo duże zainteresowanie na amerykań-
skim rynku, czego efektem jest obecność je-

go kompozycji w tak popularnych produkcjach 
jak: „Ozark” (Netflix), „Elementary (CBS), „Six” 
(History Chanel), „Good Behavior” (TNT), „The 
Path” (Hulu) czy „Shooter” (Paramount). To je-
dyny Polak, którego twórczość tak mocno zago-
ściła w amerykańskich produkcjach filmowych.

L.A.S., czyli Lachowicz Audio System, so-
lowy projekt Jacka Lachowicza - kompozytora, 
multiinstrumentalisty, wokalisty i producenta. 

Brzmieniowo L.A.S. rozwija elektroniczny kli-
mat, zaś tekstowo eksploruje obszary związane 
z umieszczeniem człowieka/bohatera w przyro-
dzie. Jacek Lachowicz jako klasycznie wykształ-
cony muzyk przy komponowaniu sięga po in-
strumenty takie jak fortepian czy gitara. 

mona polaski to zespół założony w 2018 
roku w Łodzi, przez chłopaków, którzy muzy-

kę pokochali na zabój. Poszukują dreszczy, ja-
kie wywołują piosenki oraz interesują się zagad-
nieniem przenoszenia się w czasie za pomocą 
dźwięku. Grają współczesną muzykę rozrywko-
wą, w której słychać echa nowej fali, post punka  
i polskiej alternatywy lat 80/90.

Kamp! - zadebiutowali w 2009 roku  
EP „Thales one”. Pierwsze zagraniczne wydaw-
nictwo pojawiło się w 2011 roku w portugalskim 
Discotexas. Singiel „Cairo” stał się komercyj-

nym przełomem, który doprowadził do debiu-
tanckiego albumu „Kamp!”. Dream-popowe me-
lodie doskonale zgrane na płycie z house'owy-
mi utworami zagwarantowały sprzedaż przekra-
czającą 10 tysięcy sztuk oraz wielkie zaintereso-
wanie ze strony klubów i festiwali, od Szanghaju, 
przez London i Pragę, po Los Angeles.

Coals to młody duet, który tworzą Kacha 
Kowalczyk i Łukasz Rozmysłowski. Zespół szyb-
ko zdobył uznanie słuchaczy dzięki domowym 
nagraniom, które publikował na Youtube kil-

ka lat temu. Coalsi mają na koncie liczne wystę-
py na zagranicznych festiwalach, m.in. Positi-
vus, Pohoda Festival, Tune In-Tel Aviv, Primave-
ra Sound czy Iceland Airwaves. Nagrali również 
wideosesję dla kultowego radia KEXP w Kex Ho-
stel w Reykjaviku. 

L.Stadt to jeden z najważnieszych gitaro-
wych zespołów ostatniego dwudziestolecia pol-
skiej muzyki alternatywnej. Łódzka formacja ma 
na swoim koncie cztery świetnie przyjęte płyty: 
„L. Stadt”, „EL.P”, „You Gotta Move” i „L.Story”, 
z której pochodzi przypomniany w 2021 roku 
przez Męskie Granie Orkiestra utwór „Oczy Ka-
mienic”. L.Stadt zagrał setki koncertów w Polsce 

i za granicą (Chorwacja, Serbia, Francja, Niem-
cy, Litwa, Słowacja, Rosja, Węgry, Anglia, Irlan-
dia, Kanada, U.S.A). 

Rat Kru - poznański duet poruszający się  
w granicach szeroko pojętej muzyki elektronicz-
nej. Sami komponują i wykonują swoje utwo-
ry, śpiewając napisane przez Papę Mustę teksty, 
które pobudzają wyobraźnię i opisują fragmen-

ty rzeczywistości. Sami swoją muzykę określają 
betonową sambą, porywając do tańca tłumy na 
koncertach. Ich album „Rok szczura” jest cha-
rakterystyczną mieszanką muzyczną nawiązują-
cą do lat 90-tych. Nie są im obce gatunki takie, 
jak techno, rap czy pop. 

Korbowód został założony w 1994 roku  
w Mysłowicach. Jego muzyka została opisana 
przez Tomasza Wybranowskiego (Radio Wnet) 
jako miks electro-dub ambientu, niezależnego 
rocka ze szczyptą transowych jazzowych harmo-

nii. Słychać w niej nawiązania do dokonań ar-
tystów nagrywających dla brytyjskiej wytwór-
ni 4 AD. Grupę tworzą gitarzysta Michał Koter-
ba, basista i producent Leszek Mitman, wokalista  
i tekściarz David O’Sullivan, saksofonista Michał 
Sosna, perkusista i producent Spacepierre oraz 
wokalistka Aga Mali. 

Jubileuszowy AlterFest
u Znamy już cały line-up dziesiątej 

edycji festiwalu AlterFest, która 
odbędzie się 29 i 30 lipca  
w Mysłowicach. Jak zapowiadają 
organizatorzy, będzie to 
prawdziwe święto polskiej muzyki 
alternatywnej.
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Mysłowiczanie zyskali wyjątko-
we miejsce na rodzinne space-
ry, rozrywkę i wypoczynek. Pra-

ce remontowe trwały od ubiegłego roku. 
Ich efekt przeszedł najśmielsze oczekiwania.  
W dolnej części Parku Zamkowego powsta-
ły, m.in. boiska, skatepark, miejsce do grillo-
wania czy ogromny plac zabaw. Spacerowi-
cze mogą przechadzać się nowymi alejkami, 
na których jest też miejsce dla rowerzystów 

czy rolkarzy. Odbudowano zniszczone ław-
ki i kwietniki. Zamontowano nowe oświetle-
nie i monitoring. O zieleń troszczą się rów-
nież mieszkańcy i radni, którzy w ramach 
społecznych akcji posadzili niedawno kwiaty  
w parkowych donicach. Kiedyś Park był miej-
scem kultowym. Tutaj odbywały się majówki, 
uroczystości państwowe, a także Dni Mysło-
wic. Mieszkańców przyciągały rozmaite kon-
certy i festyny. Po latach ta tradycja powra-

ca. Otwarcie parku Zamkowego po remon-
cie uświetniła „Sobotnia parada hitów”. Przy-
gotowano program dla dzieci, a dla dorosłych 
wystąpił kabaret Grzegorza Poloczka. Na sce-
nie zagrał zespół de Silvers i Damian Holecki 
z zespołem. Na rozpoczęcie imprezy Orkiestra 
dęta KWK „Mysłowice-Wesoła” uroczystym 
przemarszem otworzyła park, a prezydent Da-
riusz Wójtowicz wręczył symboliczne klucze 
młodzieży i seniorom.

I znów gra muzyka w Parku Zamkowym
u Data 30 kwietnia przejdzie do historii Mysłowic. 

Miasto wróciło do tradycji pikników i festynów 
organizowanych w Parku Zamkowym. Zaniedbywana 
przez długie lata najatrakcyjniejsza przestrzeń 
publiczna w mieście znów służy mieszkańcom. 
Park Zamkowy przeszedł gruntowny remont, a jego 
otwarcie odbyło się z muzycznym przytupem.

Sfinansowano ze środków miasta Mysłowice
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I znów gra muzyka w Parku Zamkowym
11 mln zł 

koszt remontu dolnej  
części Parku Zamkowego. Ponad 

70% kosztów inwestycji stanowiło 
dofinansowanie  

z Narodowego Funduszu Ochrony 
Środowiska  

i Gospodarki Wodnej.

Sfinansowano ze środków miasta Mysłowice
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W tym roku fundusze wy-
starczą na organiza-
cję 50 staży, 31 szkoleń  

i jednorazowe dotacje na otworzenie 
własnej firmy dla 31 osób. Wspar-
ciem zostaną objęte osoby zareje-
strowane w mysłowickim urzędzie 
pracy, m.in. powyżej 50. roku ży-

cia, kobiety, osoby niepełnospraw-
ne, długotrwale bezrobotne czy o ni-
skich kwalifikacjach. 

Szczegółowe informacje 
można uzyskać pod 
numerem telefonu  
32 223 25 82.

Jeśli chodzi o dofinansowania do 
rozpoczęcia własnej działalności go-
spodarczej, ich maksymalna wyso-

kość to wciąż 24 tys. zł. Zmieniły się 
jednak terminy naboru wniosków. 
Należy je składać w sekretariacie Po-
wiatowego Urzędu Pracy w Mysło-
wicach w godz. 8.00-13.00 lub prze-
słać elektronicznie za pomocą plat-
formy praca.gov.pl albo e-puap. 

Szczegółowe informacje 
można uzyskać pod 
numerem telefonu 
32 223 16 09.

REKLAMA

R ozstrzygnięto przetarg na 
zaprojektowanie i budowę 
drogi ekspresowej S1 na 

odcinku od Mysłowic do Bierunia. 
Inwestycja obejmuje 10-kilome-
trów trasy wraz z dwoma węzłami 
drogowymi: Kosztowy II i Lędziny.

Generalna Dyrekcja Dróg Krajo-
wych i Autostrad powierzyła reali-
zację zadania firmie Budimex, któ-
ra zaproponowała wykonanie inwe-

stycji za kwotę 489 175 059 zł. Tym 
samym wszystkie cztery odcinki od 
Mysłowic do Bielska-Białej o dłu-
gości ponad 40 km będą na etapie 
realizacji.

Podpisanie umowy i przekaza-
nie placu budowy planowane jest 
na czerwiec 2022 roku. Inwestycja 
na tym odcinku ma być natomiast 
zakończona do końca III kwartału 
2025 roku.

Z Mysłowic do Bielska-Białej 
będzie szybciej i wygodniej Pieniądze 

na aktywizację bezrobotnych
Powiatowy Urząd Pracy 
w Mysłowicach nadal 
aktywizuje osoby 
bezrobotne. Mogą ubiegać 
się o staże lub środki 
na otworzenie własnej 
firmy. Przewidziane są 
także szkolenia z podstaw 
przedsiębiorczości lub 
związane z profilem 
otwieranej działalności. 
Na to wszystko PUP 
przeznaczy w tym roku 
ponad 1,5 mln zł.



REKLAMA
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KANCELARIA RADCY PRAWNEGO
dr Ireneusz Korczyński

ul. Górnicza 7, 41-400 Mysłowice
tel. (32) 316 31 07 fax (32) 223 86 87

WYPOŻYCZALNIA 
SAMOCHODÓW OSOBOWYCH
wynajem 
długo i krótko 
terminowy

tel. 532 090 105 
 www.50rent.pl

Sebastian Pisiula znany 
jest jako inicjator akcji 
stawiania ostrzegaw-

czych tabliczek w miejscach, 
gdzie możemy się spodzie-
wać jeży wkraczających na 
jezdnię. Pomysł mysłowicza-
nina szybko zyskał popular-
ność i „jeżotabliczki” moż-
na już spotkać w różnych za-
kątkach kraju. Tym razem 
Sebastian postanowił stanąć  
w obronie jeży, kręcąc bajkę 
dla małych i dużych.

- Ten krótki filmik eduka-
cyjny powstał zarówno dla 
dzieci, jak i dla dorosłych. 
Chcemy nim promować bez-

pieczne drogi dla zwierząt, 
by kierowcy nie zapominali  
o tym, iż to my weszliśmy  
z butami w środowisko, że to 
my zabieramy coraz więcej 
miejsca tym dzikim miesz-
kańcom - tłumaczą twórcy 
bajki Sebastian Pisiul i Woj-
tek „Gitarnik”.

W nakręconym w naszym 
mieście filmie zobaczymy, 
m.in. prawdziwego jeża Bą-
bla, dzieciaki z Przedszkola 
nr 15 w Mysłowicach, Wojt-
ka i Polę Kuderskich, któ-
rzy również wspierają wal-
kę Sebastiana o bezpieczeń-
stwo jeży. 

REKLAMA

REKLAMA

W Myślenicach od-
były się elimina-
cje Mistrzostw 

Świata w kolarstwie szoso-
wym w kategoriach masters. 
Wystąpiła tam cała europej-
ska czołówka, a wśród nich 
ekipa Górnika 09 Mysłowi-
ce. Nasi pokazali się z jak 
najlepszej strony i prezentu-
ją wysoką formę, co jest do-
brym prognostykiem na ca-
ły sezon. Zbigniew Czachu-
ra zajął siódme miejsce, a na 
dziewiątym zameldował się 
Jacek Szary. 

REKLAMA

Mastersi z Górnika 09 w znakomitej formie BAJKA O JEŻU 
Jerzym Wspaniałym
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KATOWICE
UL. KRAKOWSKA 207

TEL. 506 000 591W kwietniowym numerze gazety za-
mieściliśmy artykuł „NIE dla ko-
lejnych odpadów niebezpiecznych 

w naszym mieście. Mysłowice to nie hasiok”. 
Publikacja dotyczyła inwestycji, jaką w naszym 
mieście planuje uruchomić firma MGR Logi-
stics. Zgodnie z prawem prasowym, zamiesz-
czamy sprostowanie Spółki. 
1. Nieprawdziwa jest sugestia, że inwestycja pla-

nowana przez MGR Logistics sp. z o.o. stano-
wi zagrożenie dla życia i zdrowia mieszkań-
ców Mysłowic.

2. Nieprawdziwa jest sugestia, jakoby „brudne 
pieniądze i chore biznesowe układy lokalnych 
cwaniaków” zostały przedsięwzięte przez 
spółkę MGR Logistics. 

3. Przedmiotowy artykuł został opatrzony zdję-
ciem ilustracyjnym, które nie oddawało stan-
dardów organizacji i estetyki zakładów pro-
wadzonych przez spółkę MGR Logistics. 

Podczas mysłowickiego  
Dnia Dziecka w Par-
ku Słupna zaplanowa-

no między innymi liczne wy-
stępy sceniczne takie jak: Stu-
dio Tańca & Fitness I Fly i Ze-
spół Ogniwo, występy finali-
stów konkursu Mysłowice Ma-
ją Talent 2022 oraz muzyczne 
młodych Amadeuszów. Ponad-
to, na scenie zostanie pokazane 

„Środowisko ponad wszystko” 
- ekologiczny program inte-
raktywny dla dzieci. Będą tak-
że smakołyki i dmuchańce bez 
ograniczeń oraz Festiwal Kolo-
rów (pięć odsłon w godz. 14:30, 
15:30, 16:30, 17:30, 18:30). 
Jak co roku stanie Miasteczko 
MOK-owe „Ogród Sztuk” oraz 
Strefa Organizacji Pozarządo-
wych. Tym razem do naszej 

zabawy dołączą Motocyklo-
we Mysłowice, które zapewnią 
moto-przejażdżki na parkin-
gu. Nie zabraknie również po-
kazów Państwowej Straży Po-
żarnej i Straży Miejskiej. Od-
będzie się również uroczyste 
wręczenie nagród w konkur-
sach: Mysłowice Moich Ma-
rzeń - Mysłowice Moje Miasto, 
a na wszystkich spadnie deszcz 

balonów. Na zakończenie za-
planowano Nightskating, czy-
li wieczorny przejazd rolkarzy 
z finałem przy ognisku, godz. 
17:00-19:00.

Dzień Dziecka połączony  
z Dniem Organizacji Poza-
rządowych rozpocznie się  
w Parku Słupna w Mysłowi-
cach /ul. Stadionowa/ o godz. 
14.00 i potrwa do godz.19.00.

MGR Logistics wyjaśnia

Zakład magazynujący odpady należący do MGR Recycling.

Wspólne świętowanie dzieci 
i organizacji pozarządowych
Piątego czerwca w mysłowickim Parku Słupna odbędzie się Dzień Dziecka 
połączony z Dniem Organizacji Pozarządowych. Jak co roku nie zabraknie atrakcji 
dla najmłodszych oraz rozkwitnie miasteczko mysłowickich organizacji.
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Dotacja na zakup pompy 
ciepła w ramach progra-
mu „Moje Ciepło” wynosi 

od 7 do nawet 21 tys. zł. Ze wspar-
cia skorzystają właściciele tylko 
nowych budynków mieszkalnych  
o podwyższonym standardzie ener-
getycznym. Obowiązywać będzie 
zasada: najpierw inwestycja - potem 
wypłata. 

Nowy program priorytetowy 
NFOŚiGW pod nazwą „Moje Cie-
pło”, budzi bardzo duże zaintereso-
wanie potencjalnych beneficjentów. 
Podobnie jak niezwykle popularny 
program „Mój Prąd” (wspierający 
domową fotowoltaikę), najnowsza 
propozycja resortu klimatu i śro-
dowiska jest również kierowana 
bezpośrednio do osób fizycznych, 
czyli właścicieli domów jednoro-
dzinnych. 

Dofinansowanie będzie 
dotyczyć powietrznych, 
wodnych i gruntowych 
pomp ciepła, 
wykorzystywanych albo 
do samego ogrzewania 
domu, albo w połączeniu 
z jednoczesnym 
zapewnianiem ciepłej 
wody użytkowej. 

- W ramach stałego rozwoju w na-
szym kraju energetyki prosumenc-
kiej i ogrzewnictwa indywidualnego 
postanowiliśmy uruchomić program 
„Moje Ciepło”, który upowszechni  
w jednorodzinnych domach pom-
py ciepła. Są one źródłami ogrzewa-
nia nowoczesnymi, prostymi i prak-
tycznymi w obsłudze, a co najważ-
niejsze - zeroemisyjnymi - podkreśla 
minister klimatu i środowiska An-
na Moskwa.

Wsparcie finansowe z NFO-
ŚiGW ma być udzielane w formie 
dotacji stanowiących od 30 do  
45 proc. kosztów kwalifikowanych 
inwestycji. To oznacza, że na zakup 
i montaż wybranej pompy ciepła 

będzie można dostać od 7 do 21 tys. 
zł, w zależności od rodzaju zamon-
towanej pompy ciepła. Pieniędzy 
powinno wystarczyć dla sporego 
grona wnioskodawców, gdyż budżet 
programu „Moje Ciepło” wyniesie 
aż 600 mln zł. Środki na jego ob-
sługę będą pochodzić z Funduszu 
Modernizacyjnego - specjalnego 
instrumentu finansowego Unii 
Europejskiej dla 10 krajów o naj-
większych wyzwaniach związanych  
z realizacją unijnych celów redukcji 
emisji dwutlenku węgla. 

- Z tej racji, że dopłaty z NFO-
ŚiGW mają dotyczyć zakupu i mon-
tażu pomp ciepła w nowych domach 
o podwyższonym standardzie energe-
tycznym, program „Moje Ciepło” bę-
dzie komplementarny wobec progra-
mu „Czyste Powietrze”, który z kolei 
wspiera wymianę nieekologicznych 
źródeł ciepła w już istniejących, star-
szych budynkach - podkreśla pre-
zes Narodowego Funduszu Ochro-
ny Środowiska i Gospodarki Wod-

nej Przemysław Ligenza. - „Mo-
je Ciepło” to odpowiedź na potrzeby 
indywidualnych inwestorów, którzy, 
budując domy jednorodzinne, stara-
ją się myśleć przyszłościowo, zarówno 
pod kątem ekologii, jak i ekonomii. 
Decydując się na montaż w swoim 
nowym domu alternatywnego źró-
dła ciepła, jakim jest pompa ciepła, 
realnie można wpłynąć na obniżenie 
emisji dwutlenku węgla do atmosfery 
i zmniejszyć rachunki za ogrzewanie 
- zaznacza szef NFOŚiGW.

 
Kto może liczyć na 
dotację z NFOŚiGW?

Beneficjantami będą mogły być 
osoby fizyczne - właściciele bądź 
współwłaściciele jednorodzinnych 
domów, ale - tutaj ważne zastrzeże-
nie - jedynie nowych. Przez nowy 
budynek mieszkalny w programie 
„Moje Ciepło” rozumie się taki,  
w przypadku którego (w dniu ubie-
gania się o dofinansowanie z NFO-

ŚiGW) nie złożono zawiadomienia 
o zakończeniu budowy albo nie 
złożono wniosku o wydanie po-
zwolenia na użytko-
wanie domu. 

Ten formalny wy-
móg nie zamyka jed-
nak drogi do otrzy-
mania dotacji na 
pompę ciepła, gdyż 
przewidziano jeszcze 
jedną istotną moż-
liwość: może to być 
również nowy jed-
norodzinny budynek 
mieszkalny, w od-
niesieniu do którego 
złożono już zawiado-
mienie o zakończeniu 
budowy lub wniosek o pozwolenie 
na użytkowanie - pod warunkiem 
jednak, że nie nastąpiło to wcześniej 
niż 1 stycznia 2021 r. 

Fundusz uruchomił 
nabór wniosków w 
programie „Moje Ciepło” 
29 kwietnia 2022 r. 
Okres kwalifikowalności 
będzie natomiast liczony 
od 1 stycznia 2021 r.  
do 31 grudnia 2026 r.

Osoby planujące zakup i mon-
taż w swoim nowym domu jed-
norodzinnym pompy ciepła przy 
wsparciu finansowym z NFOŚiGW 
powinny pamiętać o bardzo istotnej 
zasadzie: najpierw inwestycja, po-
tem refundacja w postaci bezzwrot-
nej dotacji. Jest to rozwiązanie sto-
sowane także w innych programach 

powszechnych prowadzonych przez 
NFOŚiGW. 

Potencjalni wnioskodawcy pod 
uwagę muszą wziąć jeszcze jedną 

kwestię formalną - 
warunkiem otrzyma-
nia dotacji na pompę 
ciepła jest uzyskanie 
podwyższonego stan-
dardu energetycznego 
budynku. Oznacza to, 
że wartość wskaźnika 
rocznego zapotrzebo-
wania na nieodnawialną 
energię pierwotną (EP) 
na potrzeby ogrzewania, 
wentylacji oraz przygo-
towania ciepłej wody 

użytkowej (EPH+W) może wynosić 
maksymalnie 63 kWh (na metr kw. 
powierzchni domu w ciągu roku) 
dla wniosków składanych w 2022 r. 
oraz 55 kWh dla wniosków składa-
nych w kolejnych latach funkcjono-
wania programu „Moje Ciepło”. 

Zgodnie z polityką ekologiczną 
Ministerstwo Klimatu i Środowi-
ska, misją Narodowego Funduszu 
Ochrony Środowiska i Gospodarki 
Wodnej oraz założeniami progra-
mu „Moje Ciepło”, dofinansowanie 
zakupu i montażu nowoczesnych, 
zeroemisyjnych pomp ciepła w no-
wych domach jednorodzinnych to 
kolejny krok w stronę poprawy ja-
kości powietrza w Polsce i osiągnię-
cia wytyczonych celów klimatycz-
nych. Program powinien wyraźnie 
zwiększyć w Polsce udział odna-
wialnych źródeł energii w finalnym 
zużyciu energii oraz rozpropagować 
idę OZE w polskim społeczeństwie.

Zielone MYSŁOWICE
Za treści zawarte w publikacji dofinansowanej ze środków 

WFOŚiGW w Katowicach odpowiedzialność ponosi Redakcja.

Stawiają na pompy ciepła!

600 mln zł
budżet programu 

u Osoby chcące otrzymać dofinansowanie do zakupu i montażu 
pompy ciepła w domu jednorodzinnym mogą składać wnioski do 
Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej.



Zielone MYSŁOWICE
Za treści zawarte w publikacji dofinansowanej ze środków 
WFOŚiGW w Katowicach odpowiedzialność ponosi Redakcja.

R ywalizacja będzie się odby-
wać w czterech kategoriach: 
Ekologiczna osobowość ro-

ku, Gmina przyjazna dla czystego 
powietrza, Inwestycja proekologicz-
na roku, Programy i akcje na rzecz 
ochrony przyrody oraz edukacji eko-
logicznej. Katowicki Fundusz rozpo-
czął właśnie przyjmowanie zgłoszeń, 
które można składać do 30 czerwca 
2022 roku. 

W konkursie mogą wziąć udział: 
• w kategorii Ekologiczna osobowość 

roku: osoby fizyczne, 
• w kategorii Gmina przyjazna dla 

czystego powietrza: gminy - wiej-
skie, miejskie, miejsko-wiejskie 
oraz miasta na prawach powiatu, 

• w kategorii Inwestycja proekolo-
giczna roku: Beneficjenci pomocy 
finansowej z Wojewódzkiego Fun-
duszu Ochrony Środowiska i Go-

spodarki Wodnej w Katowicach, 
którzy w 2021 roku zakończyli re-
alizację zadania dofinansowanego 
ze środków Funduszu (z wyłącze-
niem osób fizycznych), 

• w kategorii Programy i akcje na rzecz 
ochrony przyrody oraz edukacji eko-
logicznej: organizacje pozarządo-
we (w rozumieniu ustawy z dnia 
23.04.2003 r. o działalności pożytku 
publicznego i wolontariacie) z terenu 
województwa śląskiego prowadzące 
działalność proekologiczną.
Nagrody w konkursie przyznawa-

ne są za działania/zadania realizowa-
ne w roku 2021. Na zwycięzców cze-
kają statuetki i Zielone Czeki o warto-

ści 10 tys. zł. Poza tym Kapituła kon-
kursu może przyznać również wyróż-
nienia oraz nagrodę specjalną. Ter-
min przyjmowania wniosków upływa 
30 czerwca 2022 r. Laureatów pozna-
my do końca tego roku. 

W ubiegłym roku na konkurs wpły-
nęły 43 zgłoszenia. Pierwsze Zielo-
ne Czeki z okazji Dnia Ziemi przy-
znane zostały przez Wojewódzki Fun-
dusz Ochrony Środowiska i Gospo-
darki Wodnej w Katowicach 28 lat te-
mu, w 1994 roku. Wśród laureatów są 
zarówno pasjonaci ochrony środowi-
ska - naukowcy, nauczyciele i dzienni-
karze, ale także przedsiębiorcy, miasta 
i stowarzyszenia.

Uwaga - przedsiębiorcy, którzy chcą zmniejszyć rachunki za prąd 
mogą to zrobić poprzez montaż paneli fotowoltaicznych. To wła-
śnie dla firm Wojewódzki Funduszu Ochrony Środowiska i Go-

spodarki Wodnej ogłosił trzecią i ostatnią rundę przyjmowania wniosków 
w ramach Programu pn. „50 kW na start” wspierającego przedsięwzięcia  
z zakresu odnawialnych źródeł energii dla . 

W bieżącej edycji Programu nastąpiła zmiana Beneficjentów. Od bieżącego 
roku beneficjentami środków są wszyscy przedsiębiorcy zgodnie z Załączni-
kiem I do rozporządzenia Komisji (UE) nr 651/2014 z dnia 17 czerwca 2014 r.  
uznającego niektóre rodzaje pomocy za zgodne z rynkiem wewnętrznym 
w zastosowaniu art. 107 i 108 Traktatu. Zanim firmy złożą wniosek muszą 
sprawdzić czy kwalifikują się do pomocy.

JAKIE DOFINANSOWANIE MOŻNA OTRZYMAĆ?

Dofinansowanie do 100% kosztów kwalifikowanych zadania w tym:
a. w formie nieumarzalnej pożyczki w wysokości 90% udzielonego dofinasowa-

nia oprocentowanej 0,95 s.r.w., lecz nie mniej niż 3% w stosunku rocznym,
b. w formie dotacji do 10% udzielonego dofinansowania.

Warunkiem udzielenia przez Fundusz dofinansowania w formie dotacji jest 
skorzystanie z dofinansowania w formie pożyczki w ramach niniejszego pro-
gramu.

Wnioski wraz załącznikami należy składać w siedzibie Funduszu w Kato-
wicach do 30 maja 2022 r..

Więcej informacji na stronie Funduszu.

Postaw na własny Postaw na własny 
prąd ze słońca!prąd ze słońca!

TOMASZ BEDNAREK, prezes 
WFOŚiGW w Katowicach:
To jest jeden z największych  
i najważniejszych w województwie 
śląskim konkursów związanych 
z ochroną środowiska, który 
organizujemy od wielu lat  
z okazji Dnia Ziemi. Ogromna  
liczba zgłoszeń, która każdego  
roku rośnie, pokazuje, że  
w społeczeństwie cały czas rośnie 
świadomość tego, jak ważna jest 
ochrona środowiska naturalnego.

Fundusz czeka na zgłoszenia!

Promesy na zakup samochodów 
rozdano podczas uroczystej 
zbiórki w Jednostce Ratowni-

czo-Gaśniczej nr 1 w Katowicach-Szo-
pienicach. Jak podkreślał minister fun-
duszy i polityki regionalnej Grzegorz 
Puda, tak wysokie wsparcie to efekt 
udanej współpracy rządu i samorządu. 
W spotkaniu wzięli udział parlamen-
tarzyści, samorządowcy, a także To-

masz Bednarek, prezes Wojewódzkiego 
Funduszu Ochrony Środowiska i Go-
spodarki Wodnej w Katowicach, któ-
ry podkreślał, że nowoczesne wozy ra-
towniczo-gaśnicze pozwolą strażakom 
szybko i skutecznie dotrzeć na miej-
sce zdarzenia, by ratować ludzkie zdro-
wie i życie oraz dobytek i infrastrukturę 
przed zniszczeniem również w niewiel-
kich miejscowościach, małych gminach 
i wsiach w województwie śląskim.

Zakupy samochodów sfinansowa-
ne zostaną ze środków: Ministerstwa 
Spraw Wewnętrznych i Administracji, 
Krajowego Systemu Ratowniczo-Ga-

śniczego, Urzędu Marszałkowskie-
go Województwa Śląskiego oraz do-
tacji Narodowego Funduszu Ochro-
ny Środowiska i Gospodarki Wodnej 
i WFOŚiGW w Katowicach.

Wręczenie promes Ochotniczym 
Strażom Pożarnym poprzedziło prze-
kazanie przez marszałka Jakuba Cheł-
stowskiego Śląskiemu Komendantowi 
Wojewódzkiemu PSP Jackowi Klesz-
czewskiemu, umowy na dotację celową 
w wysokości 2 mln zł z przeznaczeniem 
na zakup samochodów pożarniczych.

- Samorząd regionalny przekazał 
niemal 2 mln zł na zakup samochodów 

pożarniczych dla Państwowej Straży 
Pożarnej. Dodatkowo z budżetu prze-
znaczymy 4 mln zł na wsparcie Ochot-
niczych Straży Pożarnych w regionie. 
To inwestycja w bezpieczeństwo miesz-
kańców województwa - podkreślał 
marszałek Jakub Chełstowski.

Promesy na zakup nowych 
samochodów ratowniczo- 
gaśniczych trafiły do 
jednostek Ochotniczych 
Straży Pożarnych z terenu 
województwa śląskiego za 
pośrednictwem gmin.

- Do Ochotniczych Straży Pożarnych 
trafiło w ostatnich sześciu latach blisko 
228 mln zł, to 945 jednostek, czyli śred-
nio 245 tys. zł na jednostkę. Rekordo-
we środki i pomoc, o jakiej przez lata 
mogliśmy tylko marzyć. Dziękuję za to 
wsparcie i wierzę, że będzie służyć nam 
wszystkim przez następne lat - podkre-
ślał Śląski Komendant Wojewódzki 
PSP, Jacek Kleszczewski.

Ruszył najbardziej prestiżowy konkursu Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Katowicach 
- Zielone Czeki. Na laureatów czekają nagrody o wartości 10 tys. zł, specjalne statuetki i dyplomy honorowe.

Ubiegłoroczna gala odbywała się na Stadionie Śląskim w rygorze obostrzeń covidowych. 

Promesy na zakup samochodów - rozdane
48 Ochotniczych Straży Pożarnych z regionu otrzymało promesy o łącznej wartości 38 mln zł 
na zakup 10 ciężkich, 30 średnich i 8 lekkich samochodów ratowniczo-gaśniczych.

228 mln zł 
trafiło do OSP przez 
ostatnich sześć lat
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Transport publiczny może być 
finansowany na dwa sposo-
by. Pierwszym z nich są ze-

wnętrzne środki pieniężne regularnie 
przekazywane przez właściciela i to 
do tej kwoty dodawany jest kilkuna-
stoprocentowy przychód ze sprzedaży 
biletów. Drugim to całkowite utrzy-
mywanie się danego podmiotu ze 
sprzedaży biletów oraz uzupełniają-
cych ofert komercyjnych (np. reklama 
na burcie pojazdu). Pierwszy model 
zapewnia tanie bilety, atrakcyjne ulgi, 
zróżnicowaną taryfę i łatwość w reali-
zowaniu długofalowej strategii roz-
woju z jak największymi korzyściami 
dla pasażerów. Przewoźnik korzysta-
jący z publicznej dotacji w pierwszej 
kolejności skupia się na realizowa-
niu potrzeb mieszkańców i turystów, 
dbając o właściwe wydatkowanie pie-
niędzy rządowych/samorządowych. 
Drugi model to nastawienie na zysk, 
który jest niezbędny, by przedsiębior-
stwo mogło przetrwać na rynku. Tro-
ska o dobro podróżnych jest tu rów-
nież bardzo istotna, ale - jak w każ-
dym biznesie - warstwa finansowa jest 
traktowana priorytetowo, gdyż pry-
watny przewoźnik musi zmierzyć się 
z licznymi uwarunkowaniami w dy-
namicznym konkurencyjnym otocze-
niu. Koleje Śląskie korzystają z pierw-

szego modelu, co zapewnia, że stan-
dardowy jednorazowy bilet, nawet po 
korektach, nadal nie jest obciążeniem 
dla pasażera. 

Stabilizację i możliwość 
rozwoju spółki zapewnia 
głównie rekompensata 
właściciela, czyli Urzędu 
Marszałkowskiego.

 
- Decyzja sprzed dekady, by Śląskie 

miało własnego regionalnego opera-
tora kolejowego, była bardzo słuszna. 

Nie tylko znacząco wzmocniono szkie-
let transportu kolejowego w wojewódz-
twie, ale także rozpoczęto korzystną 
dla podróżnych zmianę, tak w zakresie 
oferty przewozowej, jak i atrakcyjne-
go cennika - mówi dr Anna Urbanek, 
Adiunkt w Katedrze Transportu Uni-
wersytetu Ekonomicznego w Katowi-
cach - Jednak taki ruch pociąga za so-
bą ogromne nakłady finansowe na bie-
żące utrzymanie, rozwój i stałe dosto-
sowanie do potrzeb pasażerów. Warto 
pamiętać, że organizacja publicznego 
transportu zbiorowego wymaga stałe-

go dofinansowania ze źródła zewnętrz-
nego, gdyż bez takiej formy dotacji ce-
na biletu dla pasażera byłaby znacząco 
wyższa - dodaje dr A. Urbanek.

 
Koleje Śląskie każdego 
miesiąca wykonują 
ponad 700 tys. tzw. 
pociągokilometrów (czyli 
km przejechanych przez 
pojedynczy skład). 

W samym pierwszym kwarta-
le 2022 roku jeden pociągokilometr 
kosztował przewoźnika prawie 34 zł 
(dla porównania: analogiczna jed-
nostka autobusowa, uśredniony wo-
zokilometr, to koszt w przedziale  
6-8 zł, a przecież różnica między np. 
rachunkami za media i remonty czy 
opłatami za korzystanie z infrastruk-
tury jest ogromna). Nadmieńmy, że 
KŚ nie posiadają na własność torów 
czy jakichkolwiek urządzeń wzdłuż li-
nii kolejowych. Za każdy postój przy 
krawędzi peronu i za przejazd dowol-
nego pociągu obowiązuje cennikowa 
opłata. 

Bez wsparcia właściciela 
wiele stacji nie byłoby po 
prostu obsługiwanych.

 
- Koleje Śląskie miały bardzo trud-

ne początki i równie niełatwy pierwszy 
okres rozwoju, ale - niezależnie od pan-
demii, zmiany modelu pracy oraz bar-
dzo silnej konkurencji ze strony moto-
ryzacji indywidualnej - stale zdoby-
wa zaufanie podróżnych i staje się re-
gionalnym przewoźnikiem pierwszego 
wyboru na średnich i długich trasach. 
- kontynuuje dr Anna Urbanek (UE 
w Katowicach) - Nie byłoby to jed-
nak możliwe wyłącznie poprzez sprze-
daż samych biletów. Co do zasady roz-

budowany transport publiczny jest nie-
rentowny i wymaga regularnych dopłat 
ze środków publicznych - i jest to zasa-
da ogólnoświatowa. Bez dotacji nie by-
łoby możliwe świadczenie usług w ta-
kim zakresie oraz dostosowanie ofer-
ty przewozowej do potrzeb społeczeń-
stwa. Spółka publiczna musi mądrze 
zarządzać finansami, ale jej celem nie 
jest zysk, ale realizacja misji społecznej 
- mówi dr Urbanek.
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Jednak są to nieznaczne 
zmiany. Byłyby dużo 
wyższe, gdyby nie 
comiesięczna dotacja 
zapewniana przez 
właściciela - Urząd 
Marszałkowski 
Województwa Śląskiego.

209,5 mln zł
ma wynieść planowana  

dla KŚ rekompensata UMWŚ 
na rok 2022 (w tym są 

środki z GZM i Funduszu 
Kolejowego).

8,227 mln 
pociągokilometrów 
planowana w obecnym roku 
praca eksploatacyjna KŚ dla 

województwa śląskiego. 

60 proc. 
kosztów działalności 

operacyjnej KŚ pokrywa 
dotacja z budżetu 

Województwa Śląskiego 
(wg danych z rozliczenia 
wstępnego roku 2021).

32 zł
koszt operacyjny na jeden 
pociągokilometr realizacji 
umowy z Województwem 

Śląskim (dane z wstępnego 
rozliczenia roku 2021).

Gdyby nie dotacja z Urzędu Marszałkowskiego 
ceny biletów kolejowych byłyby jeszcze wyższe

Koleje Śląskie (KŚ) są jednym z najważniejszych fundamentów bezpiecznej  
i nowoczesnej komunikacji zbiorowej w województwie śląskim. Jak każdy 
publiczny przewoźnik w Polsce, spółka korzysta z dofinansowania zewnętrznego, 
bez którego żaden ze składów kolejowych nie mógłby wyjechać na tory. To dzięki 
dotacji Urzędu Marszałkowskiego Województwa Śląskiego każdego dnia możemy 
wsiąść do ekologicznych pociągów i dojechać do pracy, szkoły czy odwiedzić liczne 
atrakcje turystyczne w regionie. Bo przychód z samych biletów to za mało, aby mógł 
funkcjonować i rozwijać się przewoźnik tej wielkości, z tak złożoną siatką połączeń.


